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آموزش  بودجه  درصدی   69 افزایش  سپید: 
پزشکی در سال 96 بهترین خبری بود که معاون 
فرهنگی دانشجویی وزیر بهداشت اعلام کرد. او 
تاکید کرد که در چنین شرایطی دیگر بودجه این 
آموزشی  حوزه  بودجه  کسری  رفع  برای  بخش 
این  با  بودجه  نخواهد شد، چون کسری  صرف 

افزایش  تقریبا از بین می رود. 
نشست خبری  ابتدای  در  فراهانی  محمدرضا 
روز گذشته، سخنانش را با یادی از انقلاب اسلامی 
از  قبل  نسل  که  »ما  گفت:  و  کرد  شروع  ایران 
انقلاب هستیم این روزها برای ما خاطره انگیز است. 
امسال برای اولین بار یکی از شخصیت هایی که 
بنیان گذار جمهوری اسلامی بود را در میان خود 
نداریم. حضرت آیت الله هاشمی رفسنجانی یکی 
از کسانی بود که در قاب انقلاب جایگاه قابل قبول 
و مستحکمی داشتند که متاسفانه در این سال از 

حضورشان محروم شدیم.«

هشتمین دوره جشنواره هنری دانشجویان 
پزشکی در حوزه های مغفول مانده

 او امید بخشیدن به کارهای فرهنگی و هنری را 
یکی از اهدافی که در دولت دنبال می شد عنوان کرد 
و گفت: »جشنواره فرهنگی هنری برای دانشجویان 
در  آن  دوره   5 که  داشت  وجود  پزشکی  علوم 
کردیم  تلاش  بود.  برگزارشده  گذشته  سال های 
تحول کیفی در این جشنواره ایجاد کنیم. دوره هشتم 
این جشنواره نقطه عطفی در این زمینه به حساب 
می آید. ازجمله تغییراتی که جشنواره سال جاری، 
بر دانشجویان علوم پزشکی،  ما علاوه  مخاطبان 
کارکنان دانشگاه های علوم پزشکی، اعضای جامعه 
پزشکی فعال در بخش خصوصی و دانشجویان 
دانشگاه های سراسر کشور می توانند در این جشنواره 

حضور پیدا کنند.«
فراهانی با اشاره به اینکه فرهنگ سلامت یکی 
از عناصر مهم در جشنواره پیش رو خواهد بود، 
افزود: »شرکت کنندگان از دانشگاه های غیر علوم 
کنند.  فعالیت  حوزه  این  در  می توانند  پزشکی 

تئاتر،  فیلم،  همچنین 5 دبیر تخصصی در حوزه 
میان  از  که  ادبی  و  هنرهای تجسمی  و  موسیقی 
هستند،  کشورمان  فرهیخته  و  برجسته  هنرمندان 
جشنواره  این  در  پیش ازاین  برگزیده شده اند. 
مجازی هم وجود  و فضای  نشریات  بخش های 
داشت اما امروز این حوزه ها را حذف کردیم تا 

جشنواره تخصصی تر شود.«

بودجه آموزش پزشکی واقعی شد
از  بهداشت  وزیر  دانشجویی  فرهنگی  معاون 
علوم  دانشگاه های  آموزشی  بودجه های  افزایش 
»یکی  گفت:  و  داد  خبر   96 سال  برای  پزشکی 
فرهنگی  بودجه های  حوزه  در  که  مشکلاتی  از 
وجود  پزشکی  علوم  دانشگاه های  دانشجویی  و 
بودجه ها  نابرابری  و  ناعادلانه  بر  علاوه  داشت، 
بود. بعد از دو سال و نیم تلاش بودجه فرهنگی 
و دانشجویی در دانشگاه های علوم پزشکی سامان 
یافت. من بودجه فرهنگی را از بخش دانشجویی 

جدا کردم که فایده ای نداشت چون میزان بودجه 
دانشجویی صرف  بخش  در  که  بود  کم  این قدر 
می شد. در سال جاری تلاش کردیم رقم بودجه 
و  فرهنگی  برنامه های  همه  آنچه  اما  شود  بیشتر 
داشت  قرار  آموزشی  مجموعه  ذیل  دانشجویی 
نبود،  واقعی  آموزشی  حوزه  بودجه  ازآنجاکه  و 
بنابراین  کارکنان می شد.  پرداخت حقوق  صرف 

بودجه ای نمی ماند.«
او در ادامه گفت: »ازآنجاکه بودجه های فرهنگی 
این معاونت با معاونت آموزشی تلفیق شده بود که 
امسال بر اساس پیگیری هایی که انجام شد و جلساتی 
که با مسئولان سازمان بودجه و برنامه ریزی داشتیم، 
دانشگاه های  آموزشی  بودجه  شد  گرفته  تصمیم 
آینده حدود 69  برای سال  علوم پزشکی کشور 

درصد افزایش پیدا کند.«

سهم وزارت بهداشت از صندوق رفاه 
همچنان ناعادلانه است

رفاه  صندوق  شرایط  اینکه  به  اشاره  با  او 
در  سابق  کمافی  بهداشت  وزارت  دانشجویان 
پایان  »تا  گفت:  ندارد،  قرار  مطلوبی  شرایط 
دانشجویی  20 درصد خوابگاه های  سال جاری 
دانشگاه های علوم پزشکی کشور دارای شهردار 
آیین نامه ای  زمینه  این  در  باشند.  خوابگاه 
تدوین شده است تا بر اساس آن حیطه وظایف 
شهرداران خوابگاه ها به طور مشخص با شوراهای 
این  حاضر  حال  در  که  شود  مشخص  صنفی 
بررسی های  اتمام  از  بعد  و  نوشته شده  آیین نامه 
قرار  که  صنفی  شوراهای  دستورالعمل  حقوقی 
آیین نامه  این  شود،  اصلاح  وزیر  توسط  است 
اساس  بر  دانشگاه ها خواهد رسید.  ابلاغ  به  نیز 
آیین نامه شهرداران خوابگاه، شهرداران خوابگاه 
علوم  دانشگاه های  در  صنفی  شوراهای  منتخب 
پزشکی هستند و سرپرست خوابگاه نیز به عنوان 

ناظر در خوابگاه فعالیت خواهد کرد.«
او همچنین تاکید کرد: »پیشنهادی که در حوزه 
خوابگاه های دانشجویی دانشگاه های علوم پزشکی 
دارم این است که اسم خوابگاه های دانشجویی به 
خانه های دانشجویی تغییر پیدا کند چراکه خوابگاه 
فقط محل خوابیدن و استراحت دانشجویان معنی 
نمی دهد و باید دانشجویان بتوانند در این مکان ها که 
خانه دوم آنها محسوب می شود، بتوانند سرنوشت 
طرح  به  همچنین  فراهانی  کنند.«  تعیین  را  خود 
پایش سلامت روان دانشجویان دانشگاه های علوم 
پزشکی نیز اشاره کرد و گفت: »سال گذشته این 
طرح را فقط برای دانشجویان جدیدالورود اجرا 
کردیم که بر اساس آن 26 هزار دانشجو در این 
طرح مشارکت کردند و درنهایت دو درصد آنها 
دچار مشکلات جدی روانی بودند و 18 درصد 
البته  داشتند که  قرار  اختلال  نیز در معرض  آنها 
برای رفع این موضوع اقداماتی نیز اندیشیده شده 
است.« او در ادامه تاکید کرد: »طرح پایش سلامت 
روان دانشجویان دانشگاه های علوم پزشکی در سال 
جاری برای همه دانشجویان اجرایی خواهد شد 
که بر اساس این طرح تمامی دانشجویان باید در 
پرسشنامه ای که به صورت اینترنتی در اختیار آنها 

قرار داده می شود شرکت کنند.«

ایسنا: معاون علمی وفناوری رئیس جمهور در حاشیه افتتاح نخستین 
مرکز جامع سلول های بنیادی و پزشکی بازساختی کشور در تبریز 
گفت: »پزشکی بازساختی تاثیر زیادی در ارتقای سلامت جامعه دارد.« 
سورنا ستاری اظهار کرد: »راه اندازی مرکز سلول های بنیادی و بازساختی 
در تبریز پروژه بزرگی است که از سوی دانشگاه علوم پزشکی تبریز 
پیگیری می شود.« ستاری از قرارداد 10میلیارد تومانی معاونت علمی 
ریاست جمهوری و دانشگاه علوم پزشکی تبریز برای راه اندازی این پروژه 
خبر داد و گفت: »برای راه اندازی مرکز سلول های بنیادی و پزشکی 
بازساختی با دانشگاه های علوم پزشکی تبریز، تهران و شیراز قرار داد 

همکاری منعقد کرده ایم.«

امیدواریم سهم فرهنگ را در حوزه آموزش صرف نکنند
افزایش 69 درصدی بودجه آموزشی
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 نظام پزشکی

انجمن

باشگاه خبرنگاران: رئیس سازمان نظام پزشکی از پیشنهاد جدید 
این سازمان  برای بهره مندی از ظرفیت های آن در ابعاد نظارتی نوین 
ازجمله نظارت بر مطب  پزشکان در قانون برنامه ششم توسعه خبر داد.
علیرضا زالی با اشاره به اینکه  درحال حاضر بیشتر نظارت های 
مطب پزشکان در کشور برعهده وزارت بهداشت است، گفت: »اغلب 
این نظارت ها توسط معاونت درمان و گاهی برای هم افزایی بیشتر 
استفاده می شود.«  این زمینه  نیز در  نظام پزشکی  از همکاری های 
وی درخصوص پیشنهاد اخیر سازمان نظام پزشکی در قالب قانون 
ششم توسعه، گفت: »این به نوعی پیشنهاد مشترکی بود که از سوی 
سازمان نظام پزشکی و وزارت بهداشت مبنی بر استفاده از توانمندی 

نظام پزشکی به کمیسیون بهداشت و کمیسیون تلفیق داده شد.«
نظام  سازمان  رئیس 
عدم  درباره  پزشکی 
مطرح  پیشنهاد  پیگیری 
شده این نهاد در برنامه 
افزود:  توسعه،  ششم 
موضوع  »متاسفانه 
پیشنهاد اخیرمان یا در 
کمیسیون مطرح نشد و 

یا رای نیاورد.« 

باشگاه خبرنگاران: رئیس انجمن بیهوشی و مراقبت های ویژه 
کشور خواستار توجه جدی دولت، مجلس و وزارت بهداشت به 
مشکلات کنونی این بخش های درمانی شد. علیرضا سلیمی در آیین 
اختتامیه کنگره بین المللی ریکاوری بعد از جراحی )eras(، گفت: 
»شاخص های موجود نشان می دهد بیهوشی ایران در وضعیت بسیار 
خوبی است و از حداقل استانداردهای جهانی برخوردار است. ضمن 
اینکه وضعیت بیهوشی مراقبت های ویژه در ایران از بسیاری کشورها 
نیز بهتر است، اما برای پیشرفت های جدی نیازمند توجهات جدی 

مسئولان دولت، مجلس و وزارت بهداشت هستیم.«
سلیمی با بیان اینکه اکنون به هیچ عنوان کمبود متخصص بیهوشی 
در کشور نداریم، افزود: »نه تنها کمبودی در این بخش نداریم بلکه 
معتقدیم دست اندرکاران مربوطه می بایست به جای تربیت نیروی 
مازاد رشته بیهوشی به فکر تربیت متخصص در بخش های دیگر 

ازجمله جراحی مغز و اعصاب 
و ارتوپدی وسایرتخصص ها 
»اکنون  گفت:  او  باشیم.«  
از  شده  اعلام  تعرفه های 
سوی دولت برای متخصصین 
بیهوشی اعمال نمی شود و ما 
به طورجدی با مشکل روبه رو 

هستیم.«

نظارت  بر مطب پزشکان توسط نظام پزشکی

کمبود متخصص بیهوشی نداریم

راه اندازی مرکز پزشکی بازساختی 

 کامران آقاخانی
 متخصص پزشکی قانونی، استاد دانشگاه علوم پزشکی ایران 

اصل مهم گزینش روانشناختی متقاضیان پاره ای از مشاغل ، یکی 
از اصول کاملًا پذیرفته شده در بسیاری از کشورهای متمدن دنیاست.

برای مثال در بسیاری از جوامع از جمله کشور ما ایران، متقاضیان 
رشته قضاوت علاوه بر داشتن مدارک علمی و پذیرفته شدن در آزمونهای 
خاص، لازم است که از نظر وضعیت روحی و روانی نیز مورد معاینه 
قرار گیرند تا کسانی بر مسند والای قضاوت تکیه بزنند که صلاحیت 
روانی لازم را داشته باشند و بر هیچکس پوشیده نیست که اگر خدای 
ناکرده فردی در چنین جایگاهی دچار اختلالات روحی و روانی باشد 

چه اتفاقاتی که نخواهد افتاد؟
 از این رو قوه محترم قضاییه در این خصوص بسیار دقیق و سختگیرانه 
اما متأسفانه چنین گزینشی درخصوص شغل مهم و  عمل می نماید. 

پراهمیت پزشکی وجود ندارد و تقریباً هر کسی که در کنکور پزشکی حائز نمره قبولی شود وارد دانشگاه 
طب می گردد!

 در طی بیش از 16 سال که افتخار معلمی در رشته پزشکی را داشته ام مکرراً با دانشجویانی برخورد 
نموده ام که به دلیل ابتلاء به بیماریهای روحی روانی مختلف توانایی ادامه تحصیل را نداشته و یا به علت 

اختلالات شخصیت و بعضاً بیماریهای روانی جدّیتر با وجود توانایی در 
فراگیری علم پزشکی مکرراً باعث ایجاد مسائل و مشکلات عدیده در 
محیط آموزش و محل کار خودشده اند و باز متأسفانه چنین وضعیتی 

بعضاً در دانشجویان رشته های تخصصی پزشکی نیز دیده می شود.
 اگر بپذیریم که شغل طبابت کم از شغل شریف قضاوت نیست ،چراکه 
هر دوی این مشاغل با حیثیت ، آبرو ونیز سلامت معنوی جامعه در ارتباط 
تنگاتنگ هستند پس لازم به نظر می رسد متقاضیان تحصیل در رشته های 
پزشکی عمومی و نیز رشته های تخصصی و فوق تخصصی طب نیزقبل 

از ورود به دانشگاه مورد معاینه روانشناختی لازم قرار گیرند.
 از این طریق نه تنها در صرف هزینه های بعضاً چند صد میلیون تومانی 
برای آموزش چنین افرادی صرفه جویی می شود بلکه در آینده جامعه 
با آرامش و آسایشِ خیال بیشتری خود را به جهت درمان در اختیار تیم 

پزشکی قرار می دهد.
 از سوی دیگر حضور افرادی با اختلالات روحی روانی در دانشکده 
طب می تواند این محیط آموزشی را با افت شدید علمی همراه نماید که تمامی اینها به ضرر کشور و 

مردمان ماست.
 لذا مناسب به نظر می رسد در رشته حساس پزشکی که با جان مردمان هر سرزمینی سر و کار دارد، گزینش 

روانشناختی برای دانشجویان این رشته در ابتدای ورود به دانشگاه و نیز به صورت دوره ای انجام پذیرد. 

گزینش روانشناختی دانشجویان رشته طب یادداشت

 »سپیـــد«  صفحه 5
تنها  ر وزنامه پزشکی خاورمیانه

برای اشتراک روزنامه سپید در تهران،     یکصدوسی ودو هزار تومان 

به شماره کارت 6274121140075680 بانک اقتصاد نوین در وجه 

نشریه سپید واریز و شماره فیش واریزی را به همراه آدرس به 

تلفن 26151499     اعلام نمایید. 

این هزینه اشتراک شش ماه و فقط در تهران می باشد.

   ارسال  روزنامه هر روز صبح با پیک   انجام می شود.

با  یکصدوسی ودو 

هزارتومان شش  ماه 

مشترک روزنامه  

سپید  شوید
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